
מדליקים אור בכל יהודי

יהלומים בין הרגליים

מסופר על האדמו"ר ה"אהבת ישראל" מוויז'ניץ שפעם 
אחת עמד בתפילה בסוף ברכת אהבת עולם, שניות 
ספורות לפני קריאת שמע, וכאשר בא לומר את המלים 
"ברוך אתה ה' הבוחר בעמו ישראל באהבה" קפץ מרוב 
התלהבות ורץ ליהודי כפרי פשוט ומגושם שעמד בבית 
מדרשו וחיבק אותו באהבה עצומה ובהתרגשות וצעק: 
"הבוחר בעמו ישראל באהבה!" ומיד ניגש לקבלת עול 

מלכות שמים באמירת "שמע ישראל" בכל הכוחות.

התפעלתי מאוד מהסיפור הזה. הצדיקים ידעו היטב 
את הסוד שכתבתי לכם בשבוע שעבר שאהבת ישראל 
היא העבודה שכוללת את כל העבודות, וידעו את מה 
שכותב ה"בעל שם טוב" הקדוש שאהבת ישראל היא 
המפתח והיא השער לכל עבודת ה' ולכל מעלה רוחנית.

הצדיק הזה עומד לפני קריאת שמע, וההכנה שלו 
למצווה הגדולה היא לחבק יהודי, לשמוח ביהודי, לרומם 
יהודי, להאמין בקדושה של היהודי הנמוך והגס ביותר. 
הוא המחיש לכולנו לדורות עולם את המושג "הבוחר 
בעמו ישראל באהבה", הוא יצק עומק ורוחב אינסופיים 
במילים המתוקות האלה שכולנו אומרים כל בוקר ולא 

שמים לב ליהלומים השזורים בהן.

תתפסו אותי במילה

אחים יקרים ואהובים, ה' יאיר את עיני כולנו להבין 
מה זו אהבת ישראל! מה היא עושה לעולם ומה היא 
עושה לכל אדם! כמו שכתבתי בשבוע שעבר, אהבת 
ישראל היא הנשק החזק ביותר במלחמת היצר הרע 
ובתיקון האישי ובהתקדמות הרוחנית של כל אחת וכל 

אחת מעם ישראל.

אני מוכן להתחייב כאן בפני כל הקוראים באחריות 
מלאה:  . אני עומד מאחורי הדברים ואין לי צל של 

ספק בכך.

כולם מדברים על אהבת ישראל ועל חשיבותה, כמה 
ספרים נכתבו וכמה קולמוסים ומקלדות נשתברו, אבל 
המושג הזה נשאר מושג ערטילאי ומופשט המרחף 
על פני המציאות אך לא באמת נוגע בה, לא באמת 

משנה אותה.

אהבת ישראל היא מצווה מעשית והיא חייבת לרדת 
לעולם המעשה ולהתבטא בשטח. אהבה היא נתינה. 
תן מזמנך, תן מלבך, תתאמץ קצת בשביל עם ישראל! 
כמו שאתה משקיע חצי שעה בארוחת הצהריים שלך, 
תשקיע עוד חצי שעה בשביל עם ישראל. זה החיוב 
שלך, זו הזכות הגדולה ביותר שלך. שום מצווה לא 
מתקרבת לחצי שעה הזאת, וזה התיקון האישי שלך, 
זה מה שיקפיץ אותך למדרגות שלא תוכל להגיע אליהן 

בשום צורה אחרת.

ה’ איתכם גיבורי החיל

תפילה חצי שעה ביום על עם ישראל היא הרבה יותר 
מסתם "אהבת ישראל". זו היא אהבת ישראל למעשה. 
זו אהבת ישראל במסירות נפש, ועל כך יעיד כל מי 
שעושה חצי שעה ביום על עם ישראל, מי שצריך לברוח 
פתאום לחצי שעה על עם ישראל באמצע הלחץ של 
יום עבודה, או אישה שפורשת לחדרה באמצע ההכנות 
הקדחתניות לשבת קודש או שולחת את בעלה לתפילה 
על עם ישראל במקום שיעזור לה בבישולים ובטיפול 
בילדים. אשריכם בני ישראל! אשריכם מוסרי הנפש! 

אשריכם אוהבי ישראל!

רבי נחמן מברסלב אומר שאהבת ישראל במסירות 
נפש היא היא גילוי אור של משיח, זו המידה של משיח 

צדקנו ושל כל הצדיקים האמיתיים.

הפצצה של רבי נחמן

רוצים לשמוע דבר מבהיל מאוד שכותב רבי נחמן? 
תשבו טוב ותנשמו עמוק שלא תיפלו מהכיסא. חכמינו 
למעלה  למדרגה  להגיע  יכול  יהודי  שכל  כותבים 
מהמלאכים, ממש לכיסא הכבוד, למקום שבו עמד 
משה רבינו וקיבל את התורה, לעולם שבו אין רשות 
למלאכים להיכנס. אבל המלאכים לא פראיירים, הם 
לא נותנים לנו להגיע לשם בקלות, ומנסים להפיל כל מי 
שמתקרב לשם. רק לעתיד לבוא נגיע לזה בעזרת ה'.

אבל אומר רבי נחמן שה"לעתיד לבוא" הוא כבר כאן. 
כל מדרגה שאפשר להשיג בעולם הבא מאירה כבר 
בעולם הזה. אדם יכול להרגיש את כל הגן עדן גם כאן, 
ולהבדיל הוא יכול להיות בגן עדן העליון ולא להרגיש 
כלום. הכול מתחיל מהעולם הזה. לכן אומר רבי נחמן 
דבר מדהים שכל יהודי יכול כבר היום להגיע למקום 
הקדוש הזה שנמצא מעל המלאכים, ושום מלאך ושום 
שרף לא יוכל לגעת בו או להפיל אותו. וזה כולל גם את 

היצר הרע שלא תהיה לו שום שליטה עליך.

איך? איך זוכים? מורי ורבותי: "והעצה על זה לקשר 
עצמו עם נשמות ישראל ועל ידי ההתקשרות ניצול 
מהם". כשאתה מחובר עם כל נשמות ישראל את ממש 
אוחז בכיסא הכבוד! ואם אתה לא יכול להתחבר עם כל 
נשמות ישראל ממש, על כל פנים אומר רבי נחמן, אל 
תחלוק על שום רב ומנהיג מעם ישראל, תהיה מחובר 

לכל הצדיקים מכל החוגים.

אהבת ישראל כוללת הכול, היא ממש הכול. היא 
הפסגה של הפסגה של החיים ושל כל דבר טוב בעולם 
הזה. אני לא מבין איך אפשר לקרוא את זה ולא לקבל 
על עצמך מיד ברגע זה חצי שעה של תפילה על עם 

ישראל, בכל יום בלי שום פשרות וויתורים.

הסליחה מאירה

אבל מעבר לתיקון האישי ומעבר למשיח ומעבר 
לכל רווח ולכל שכר כללי או פרטי – אהבת ישראל 
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דיני הדלקת נרות חנוכה
כמה נרות חייבים להדליק בכל יום

מכיון שהנס אירע בנרות, תיקנו להדליק נרות בכל 
לילה כדי להזכיר הנס, מצות הדלקת נירות בחנוכה, 
מעיקר הדין מספיק להדליק נר אחד כל יום, וראוי 
להדליק כפי מספר הימים, דהיינו ביום הראשון ידליק 
נר אחד, ביום השני ידליק שניים, וכן הלאה. שלחן ערוך 

)סימן תרע”א סעיף ב’(.

מי שמצבו הכלכלי קשה, יכול להדליק את הנר הראשון 
בשמן זית, ואת שאר נרות ההידור בשמן זול יותר )כף 
החיים סימן תרע”ג סעיף קטן י”ד(. אבל לא ידליק חלק הנרות 

בשמן וחלק בשעווה משנה ברורה )סימן תרע”ג(. 

אם מסתפק אם הדליק נרות חנוכה, אינו צריך לשוב 
ולהדליק. )חזון עובדיה עמוד כ’ בהערות(.

אחר שהדליק בעל הבית את הנר הראשון, מותר לתת 
לאחד מבניו הקטנים שהגיעו לגיל 6 ומעלה להדליק 
נרות ההידור, כדי לחנכו במצוות. ואת נר השמש יכול 

לתת גם לבנו הקטן מגיל 6. )חזון עובדיה עמוד כא בהערות(.

מקום הדלקת הנרות
מצוה להניח נרות החנוכה סמוך לפתח מצד שמאל, 
כדי שתהיה המזוזה מימין ונרות החנוכה משמאל, וכשהוא 

נכנס ויוצא הרי הוא מוקף במצוות. ובפרט אם לובש 
ציצית זוכה שעליו נאמר “והחוט המשולש לא במהרה 
ינתק”. שאילתות דרב אחאי גאון )פרשת וישלח סימן כ”ו(. ובזמנינו 
שרובם דרים בבנייני קומות, ואין כל כך פירסום הנס אם ידליק בפתח 

ביתו, מדליק בחלון ביתו הפונה לרשות הרבים. כך היא שיטת רש”י וכן 

פסק בחזון עובדיה.

מצוה מן המובחר להניח את הנרות בתוך עשרה 
טפחים )80 ס”מ( מקרקע הדירה, ואם הניחם למעלה 
מעשרה טפחים יצא ידי חובה, והטעם שיש להניחה בגובה כל 
כך נמוך כותב המשנה ברורה )סימן תרע"א סעיף קטן כ"ז( שבאופן זה 

יש פרסום הנס, משום שדבר העשוי לאור אין דרך להניחה כל כך נמוך.

אנשים שגרים בבניין רב קומות באופן שאם ידליקו את 
החנוכיה בחלון יהיה זה למעלה מעשרים אמה )בערך 10 
מטר מקרקע הרחוב(, אם אין בניינים ממול החלון, עדיף 
שידליק בתוך הבית שיהיה פרסום הנס לבני המשפחה 
הנמצאים בבית, מכיון שאם ידליק בחלון אין בזה היכר 
כל כך לבני רשות הרבים ואין העין שולטת בזה. פרי 
חדש )סימן תרעא סעיף ו’(. ואם יש בניינים ממול  שרואים את 

החנוכיה מותר להדליק בחלון שהרי יש פרסום הנס 
לאלו הדרים ממול )שלחן ערוך סימן תרע”א סעיף ו’ 

והגרש,,ז אויערבך(.

זמן הדלקת נרות חנוכה
כיון שהגיע זמן הדלקת נרות אסור להתעסק בדברים 
אחרים, ואפי’ אם התחיל צריך להפסיק באמצע. )משנה 

ברורה סימן תרע”ב סעיף קטן י’(.

זמן הדלקת נרות חנוכה, למנהג האשכנזים נוהגים 
להדליק נרות בשקיעת החמה )בסביבות השעה 16.40(, 
ומנהג הספרדים מדליקים בצאת הכוכבים )בסביבות 

השעה 17.00(. 

צריך לתת שמן בנרות שיעור שהנרות ידלקו לפחות 
עד חצי שעה אחר צאת הכוכבים )כלומר לפחות עד 
17.35(. )שלחן ערוך סימן תרע”ב סעיף ב’(. ואם לא היה מספיק 
שמן, אפי’ אם אחר שבירך והדליק, הוסיף שמן, לא יצא 
ידי חובה ידי חובה וצריך לכבות ולברך ולהדליק שוב. 
)שלחן ערוך סימן תרעה סעיף ב’(. ומשום ספק ברכות להקל לא יברך. 

חזון עובדיה )חנוכה עמ' קי"ב(.

בני ספרד נוהגים להתפלל ערבית בשקיעה, כדי 
להספיק את הדלקת הנרות בצאת הכוכבים, ואומרים 
קריאת שמע שוב אחר התפילה. )שו”ת תפילה למשה חלק 

ב’ סימן מח(.

מי שלא הדליק בתחילת הלילה והגיע לביתו בשעה 
מאוחרת, וכל בני הבית כבר נרדמו, אם יכול להעיר 
אחד או שניים מבני הבית שישמעו ממנו ברכת להדליק 
נר חנוכה, הנה מה טוב, ואם לאו, ידליק נר חנוכה בלי 
משתתפים נוספים ויכול גם לברך. )חזון עובדיה עמוד ס”ד(.

לאחר שעבר חצי שעה מהדלקת הנרות יכול לכבות 
את הנרות. )משנה ברורה סימן תרע”ב סעיף קטן ז’(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

"סוּר מֵרָע וַעֲשֵׂה טוֹב..."

רבינו הק' בליקוטי מוהר"ן )ח"ב י( כותב: "מַה שֶּׁהָעוֹלָם 
רְחוֹקִים מֵהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ וְאֵינָם מִתְקָרְבִים אֵלָיו יִתְבָּרַךְ, 
הוּא רַק מֵחֲמַת שֶׁאֵין לָהֶם יִשּׁוּב - הַדַּעַת, וְאֵינָם מְיַשְּׁבִין 
עַצְמָן. וְהָעִקָּר לְהִשְׁתַּדֵּל לְיַשֵּׁב עַצְמוֹ הֵיטֵב, מָה הַתַּכְלִית 
מִכָּל הַתַּאֲווֹת וּמִכָּל עִנְיְנֵי הָעוֹלָם הַזֶּה, הֵן תַּאֲווֹת הַנִּכְנָסוֹת 
לַגּוּף, הֵן תַּאֲווֹת שֶׁחוּץ לַגּוּף, כְּגוֹן כָּבוֹד, וְאָז בְּוַדַּאי יָשׁוּב 
אֶל השם." נמצא שבשביל להתקרב להקב"ה על האדם 
קודם כל לדעת ולהבדיל בין הטוב לרע. ישנה טעות של 
הרבה שחושבים שקודם צריך להכניע את הרע ורק 
לאחר מכן לעשות טוב, לדוגמא מי שפגם וקלקל הרבה 
מאוד אזי עליו קודם לצום ולהתענות בכדי להסיר את כל 
הפגמים וכל הכתמים שנעשו על ידו בעבר, ורק לאחר 
מכן יעסוק בתורה כראוי, וזה למעשה טעות נוראה מכיוון 
שהאדם אם יתעסק ברע שלו וירצה לבטלו או לתקנו 
אזי יקשה עליו הדבר עד מאוד ושמא במקום לתקן 
הוא ימצא מקלקל, אלא הדרך הנכונה היא בעבודת 
ה' להתחזק בעשיית טוב ועל ידי שירבה בעשיית טוב 
אזי הרע יתבטל ויתוקן מאילו, כמובן שהאדם ירבה 

בתפילות על כל הטוב שהוא עושה.

וזה מה שר' נתן אומר בליקוטי הלכות )יו"ד הל' שחיטה( 
שקודם צריך להקריב את קרבן התמיד שהוא מסמל 
את עשיית הטוב ורק לאחמ"כ להקטיר קטורת שהיא 
מסמלת את העלאת כל הפגמים שנתקלקלו כבר, 

כמובא בסדר התפילה לעניין סידור המערכה.

נמצא שבכדי מלהתנתק מהרע האדם קודם צריך 
לכנוס ולהתחזק בעבודת ה' כראוי ורק לאחר מכן 
הוא חוזר ושב לתקן את פגמיו שבעבר, ואל תתמה 
ממה שכתוב "סור מרע ועשה טוב" שלכאורה משמע 
שהאדם צריך קודם לתקן את הרע שבו ורק לאחר מכן 
עשה טוב? שכן יש מי שכתב בזה שהכוונה "סור מרע" 
שע"י ה"ועשה טוב" הרע יסור מאליו, וישוב נכון הוא. אך 
נראה יותר לבארו בפשיטות "סור מרע" הכוונה שקודם 
כל צריך לדעת שהרע הוא רע וליישב את דעתו בענין 
זה, שידע קודם ויבדיל בין קודש לחול ובין טוב לרע 
ואזי ממילא יוקל עליו לעשות טוב של אמת, כי העיקר 
זה ישוב הדעת שהאדם ידע שהוא רוצה לעבוד את ה' 
וכל שאר הדברים הם כלא היו. וזה מה שאנו מוצאים 
בפרשתנו שיוסף הצדיק יורד למצרים להעלות ולתקן 
את כל ניצוצות הקדושה שנפלו שם, אבל יוסף הצדיק 
קודם כל עבד והִרבָּה בעשיית טוב אצל אביו שבע עשרה 
שנה כמנין טוב ורק אחרי שחיזק את הטוב שבו אזי 
ממילא כבר יכל לרדת למצרים ולתקן ולהכין גם את 
הירידה הכללית של עם ישראל לשם בהמשך הזמנים.

וזה עבודה של כל אדם מישראל רק שהצדיקים יודעים 
ליישב את דעתם בכל דבר ודבר בעבודת ה' ולנו חסר 
העיקר שהוא הישוב הדעת כי מי שיש לו יישוב הדעת 
בודאי ישוב אל ה' כי עיקר כוחו של היצר הרע הוא בזה 
שהוא מטשטש את ראייתו של האדם ואת הכוח שניתן 
לו להבדיל בין טוב לרע ועל ידי זה שהאדם כבר לא 
מכיר ומבדיל אזי בקלות ניתן להפילו או לומר לו על 
עברה שהיא מצווה או זה עצמו שקודם יתעסק לתקן 

את פגמיו ועל ידי זה להחליש אותו כי מי שאין לו את 
עבודת הפנים שזה למעשה התורה והתפלה א"כ כיצד 
הוא רוצה לשוב ולצאת לבחוץ ולעבוד שם את ה' שהרי 
אין לו יסוד איתן וממילא הוא לא יחזיק וזה עצת היצר 
הרע שבוער באדם ומייאש אותו ואומר לו הא כיצד אתה 
לומד וכיצד אתה מתפלל ראה בעצמך מי אתה, ועל 
זה צריך להשיב לו שרבינו מלמד אותנו לעסוק בטוב 
וממילא הרע יתבטל, ומזה ילמד כל אדם שקודם כל 
ליישב את דעתו ולעסוק בטוב ואזי הוא יזכה ממילא 

שכל הפגמים יתוקנו ויטהרו.

אַף-עַל-פִּי שֶׁמַּרְבֶּה מוֹהַרְנַ"תְּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה 
לְדַבֵּר מִכָּל הַמִּדּוֹת טוֹבוֹת וִישָׁרוֹת, אֲבָל עִקָּר וְרוֹב 
דְּבָרָיו יְסוֹבְבוּ עַל עִנְיַן הַהִתְחַזְקוּת לְחַזֵּק וּלְאַמֵּץ 
כָּל הַנֶּחֱשָׁלִים וְהָעַיֵּפִים וְהַיְּגֵעִים אֲשֶׁר עֲמָלֵק רוֹדֵף 
אַחֲרֵיהֶם לְבַל יִתְיָאֲשׁוּ עַצְמָם מִן הָרַחֲמִים כִּי הוּא 
וְנִרְאָה  יִתְבָּרַךְ חַנּוּן וְרַב לִסְלוֹחַ, וְכַאֲשֶׁר נִשְׁמַע 
גַּם בְּעֵת יְצִיאַת נִשְׁמָתוֹ הַקְּדוֹשָׁה, שֶׁעַד נְשִׁימָה 
הָאַחֲרוֹנָה כָּפַל וְשִׁלֵּשׁ "חַנּוּן הַמַּרְבֶּה לִסְלוֹחַ" פְּעָמִים 
אֵין מִסְפָּר וְאַף עַל פִּי שֶׁאָמַר אָז עוֹד אֵיזֶה דִּבּוּרִים 
מוּעָטִים, אֲבָל עִקָּר אֲמִירָתוֹ לֹא הָיָה רַק זֹאת. 

)שיש"ק א-תיט(

מְעַט אֶת  מְסַדֵּר  שֶׁהָיָה  בְּרַבֵּנוּ  אַנַ"שׁ  הִבְחִינוּ 
פְּאוֹתָיו, לִפְנֵי שֶׁהָיָה יוֹצֵא לַדֶּרֶךְ. )וְכָךְ נָהֲגוּ אַנַ"שׁ(. 

)שיש"ק ב-רטו(
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ותפילה על אהבת ישראל זו הנחת הגדולה ביותר 
לאבא שבשמיים. אבא אוהב שאוהבים את הילדים 
שלו. אבא אוהב שמתפללים על הילדים שלו. מי 

שאוהב את אבא אוהב את הילדים.

עם ישראל הקדוש, אם כל התורה שזורה וגדושה 
במעלת השלום והאהבה כי "כל נתיבותיה שלום", 
הרי שהפרשה שלנו היא המזעזעת ביותר, שהיא 
מתארת את הקרע הראשוני שעוד לא תוקן בין 
שבטי ישראל. מכירת יוסף. רבי עקיבא וגדולי העולם 
העצומים ביותר נטבחו במיתות משונות אכזריות 
ונוראות. אנחנו קוראים את הפיוט על עשרת הרוגי 
המלכות בכל שנה ביום הכיפורים, ביום הקדוש 
ביותר. מדוע? כדי שנתעורר להבין שהכול מתחיל 
משם, מהמחלוקת; והכול יתוקן אך ורק באהבת 

חינם, באהבת ישראל במסירות נפש!

על מה צועקים "סלח נא" ביום הכיפורים? על הכול, 
אבל בעיקר על הפגם הנורא מכול, הכולל הכול, 
הפגם באהבת חינם שבגללו אנחנו מונים פצעים 
ומכאובים, מתים והרוגים, שואות ופוגרומים, מחלות 
ואסונות; במקום לרקוד עם הצדיקים ולראות גילוי 

שכינה בחנוכת בית מקדשנו.

ואומר רבי נחמן שמי שרוצה לזכות לאור החנוכה 
צריך לבקש הרבה מאוד "סלח נא", כשה' יסלח לנו 
על הפגם הזה, אז הוא יאיר לנו את האור הנפלא 
ביותר שהוא אור הגאולה, האור הגנוז לעתיד לבוא 

המאיר בנרות החנוכה.

באנו חושך לגרש

אין חושך כמו חוסר באהבת ישראל. כבר אמרתי 
לכם שאפילו יהודי צדיק באמת שמקיים את כל 
התורה ולומד בהתמדה – אם הוא לא יודע שאהבת 
ישראל זה הדבר החשוב ביותר – הוא שרוי בחושך 

עצום. אהבת ישראל היא המאור שבתורה.

יש לי בקשה מכל עם ישראל היקרים שניגשים 
השבוע להדליק נרות חנוכה. במשך חצי שעה לא 
עושים מלאכה, וזו עת רצון עצומה. זה הזמן לכנס 
את בני המשפחה ולעורר אותם לתפילה על עם 
ישראל ולהרבות יחד לאור הנרות בתפילה שנזכה 
לאהבת ישראל, להאיר את האור בכל נשמות ישראל, 
לאהוב כל יהודי כמו בן יחיד, ושנתחיל לראות כבר 

את אור האהבה הזאת בעולם הזה.

ומי שעוד לא קיבל על עצמו את החצי שעה שיקבל 
על עצמו שכמו שהוא מניח תפילין ומתפלל שחרית, 
כך אהבת ישראל תהיה חלק בלתי נפרד מסדר יומו 
ומחובתו בעולמו. ועכשיו בחג האורים נתפלל כולנו 
שה' יגרש את החושך, על ידי שיאיר את אור אהבת 
ישראל בעולם, "שלח אורך ואמיתך המה ינחוני", 
ובזכות זה ינוסו הצללים ונראה במהרה בחנוכת 

בית מקדשנו שהוא אורו של העולם.

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

'שהחיינו' בלב הגיהינום

"מילא, 'להדליק נר חנוכה' - עוד יכול 
אני להבין. מילא 'שעשה ניסים 

אולם  ניחא.   - לאבותינו' 
'ש-ה-ח-י-י-נ-ו'?!"

בחלל  הדהדה  השאלה 
הצריף בעוצמה. 

הדוחס האנושי היה בלתי נסבל, לתוך צריפים 
שיועדו להכיל כ-2,000 איש בקיבולת מקסימלית, 

נדחסו לעיתים כ-15,000 איש!

תנאי ההיגיינה במחנה ברגן-בלזן כמעט ולא היו 
קיימים. מנות האוכל היומיות עמדו על חצי ליטר מים 
לאדם ופרוסת לחם, שלעיתים הוחלפה בתפוח אדמה 

מבושל למחצה. 

מדי פעם היו הצוררים הגרמנים מתעללים באסירים 
ומגישים להם משקה חם דלוח שכונה על ידם בתואר 

"קפה". 

ברגן-בלזן לא נועד להיות מחנה השמדה, אולם בשלב 
מסוים במלחמת העולם השנייה הוא הפך לכזה. ללא תאי 
גזים וללא צורך ביריות רבות, אם בכלל. אנשים פשוט 

מתו מחולשה, ממחלות רבות, מתנאים לא אנושיים. 

כמויות המתים האדירות שנספרו בברגן-בלזן מדי 
חודש, לא הפחיתו את העומס שבו, משום שמדי כמה 
ימים הובאו אל תוכו אלפי בני אדם נוספים. רובם 
המוחלט מצא את מותו בדרך זו או אחרת לאחר תקופה. 

בין אסירי המחנה בלט בהדרת כבודו כ"ק האדמו"ר 
רבי ישראל שפירא מבלאז'וב. הרבי, שאז כיהן כרבה של 
העיר איסטריק, היה נכדו של אחד מגדולי האדמו"רים 
בגליציה: הרה"ק רבי צבי אלימלך שפירא מבלאז'וב, 

שהיה נכדו של הרה"ק ה'בני יששכר'. 

למרות התעללויות הצוררים הגרמנים ביהודים בכלל 
וברבנים בפרט, שרד הרבי מבלאז'וב את מוראות השואה 

בדרכים ניסיות ופלאיות. 

בכל הזדמנות שהייתה לו, קיים הרבי מבלאז'וב את 
מצוות התורה תוך הקפדה על כל פרט ופרט, לפעמים 

עד כדי מסירות נפש ממש.

באחת השנים, בהגיע ימי החנוכה, נוכחו שוכני הצריף 
בו שכן הרבי, שרבי ישראל שפירא הצליח להשיג בדרך 
לא דרך מעט שמן להדלקת נרות חנוכה. עבור הפתילות 

הרבי  מכתונת פרם  חוטים  מעט 
האסירים שלו, נתן את השמן בתוך שקעים קטנים 

והציב בתוכו את הפתילות. 

לאחר שהדליק הרבי מבלאז'וב - תוך סכנת נפשות 
עצומה - את נרות החנוכה, ניגש אליו יהודי חילוני 
מאסירי המחנה ושאל את השאלה בה נפתח סיפורנו: 

"רבי, הלא איש חכם ופיקח אתה. אני יכול להבין כיצד 
אתה מוסר נפש על קיום המצוות שאתה רואה בהן לב 
האמונה הדתית. מבין אני אפילו כיצד ההיאחזות באמונה 
הזו היא שמעניקה לך כוח רצון וחיים גם בגיא הצלמוות 
שבו איננו יודעים בקומנו בבוקר אם נזכה לישון הערב, 
ובלכתנו לישון איננו יודעים אם נראה את בוקר המחר. 

"אולם שאלה מציקה לי אליך, רבי: מילא, 'להדליק 
נר חנוכה' - עוד יכול אני להבין. מילא 'שעשה ניסים 
לאבותינו' - ניחא. אולם 'ש-ה-ח-י-י-נ-ו'?! כיצד ניתן 

לברך 'שהחיינו' במקום נורא כזה???"

אלפי האסירים שכבו בדממה בדרגשיהם, עשו את 
אוזנם כאפרכסת וחיכו לשמוע מה ישיב הרבי הצדיק 

מבלאז'וב לשאלה התובענית. 

"אינך הראשון ששאל שאלה זו", גילה הרבי מבלאז'וב 
ליהודי השואל. "אני עצמי התחבטתי בה בשעה שבירכתי 
על הנרות. אולם הבחנתי אז שמאות ואולי אלפי אסירים 
יהודים עומדים מאחוריי ובעיניהם זיק נחוש שמבשר 
שמוכנים הם לאבד את חייהם למען קיום מצוות הדלקת 
נר חנוכה. ואם בתנאים קשים כאלה מוכנים יהודים 
להיאבק עד נשימתם האחרונה על קיום מצווה מדרבנן 

- אין לך 'שהחיינו' גדול מזה" - - -
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רבי חיים חזקיה מדיני )להלן: ה'שדי חמד'( נולד 
בירושלים בשנת ה'תקצ"ה, ונסתלק בשנת ה'תרס"ה 

)לפני 117 שנה(. 

אביו נפטר עליו בצעירותו, ועול כלכלת המשפחה 
נפל עליו. ה'שדי חמד' נסע לטורקיה על-מנת להיעזר 
בקרוביו האמידים, ומשם נסע לרוסיה שם התמנה 
לרבנות בקהילת קראסובזאר שבחצי-האי קרים. לפני 
בואו של ה'שדי חמד', הייתה קארסובזאר קהילה נדחת 
וחסרת תלמידי חכמים לחלוטין. במשך שלושים ושלוש 
שנות כהונתו חולל השדי חמד מהפכה במקום; תיקן 
וגזר, הקים ישיבה אותה תקצב מהמתנות שהופנו אליו, 

בשנת ה'תרנ"ט החליט השדי חמד לחזור לא"י, ולנוכח 
תחנוניהם של בני קהילתו אמר, כי "אין דבר העומד בפני 
ארץ ישראל". בתחילה שהה בירושלים, אולם לאחר 
שזממו למנותו כ"חכם באשי", מיהר להימלט על נפשו 
ופנה לחברון. גם בחברון הוצעה לו רבנות העיר אולם 
שם, בלית ברירה, הסכים למינוי, וברוב משכורתו החזיק 

את הישיבה שהקים, בה לימד עד סוף ימיו.

תמימותו וצדקותו של ה'שדי חמד' היו לשם דבר. היה 
מקפיד להגיע לבית הכנסת ב'ברוך שאמר' או 'ה' מלך' 

על-מנת שלא יקומו לכבודו. 

הקפיד לקנות בעצמו דבר לשבת בבוקרו של יום 
השישי, ולדברי המעידים, התמונה, שהיה חוזר עם 
סלו מהשוק, הייתה "מבהיקה בקדושתה". היה מפזר 

רוב ממונו לצדקה, ומספרים שפעם אחת באה אליו 
אישה, וכששאלה כמה היא צריכה לצרכי שבת, ענתה 
שדרושים לה שני בישליקים )מטבע טורקי(. כאשר נתן 
לה ארבעה, חששו תלמידיו שמא הוא לא מכיר צורת 
מטבע, ובטעות נתן לה יתר על המידה – ענה להם 
שמשנה סדורה היא: "יציאות השבת, שתים שהן ארבע"... 

בהיותו בטורקיה חיבר קובץ של פירושים במשניות, על 
מספר גמרות ועל תחילת או"ח בשם 'מכתב לחזקיהו' 
)ע"פ ישעיהו לח, ט(. באותם ימים גם מת עליו בנו יחידו, 
ולזכרו כתב ה'שדי חמד' את 'אור לי', שו"ת בענייני או"ח 
)יצא גם כ'מכתב לחזקיהו' ח"ב(, כאשר הספר יצא 
בעילום שם. אולם רוב פרסומו כגדול בתורה בא מיצירתו 
האדירה 'שדי חמד', שהיא בעצם מעין אנציקלופדיה של 
שאלות ותשובות בעניינים שונים. הספר מחולק בעיקר 
לפי כללים על סדר האל"ף בי"ת, בנוסף לאסיפות 
דינים מיוחדים )על סדר הא"ב גם-כן( כגון "מערכת 
חמץ ומצה" וכגון "מערכת חוה"מ וחנוכה". לאחר מכן 

יצא קובץ השלמות בשם 'פקעת השדה'.

חיבתו לארץ ישראל בלטה בכתביו, כאשר סידר 
ה'שדי חמד' את אסיפות הדינים לפי הסדר, היה לו 
לפתוח בערך 'אבלות'. תחת זאת בחר להתחיל עם 
'ארץ ישראל', וכאשר שאל אותו הרב מימון לפשר העניין, 
ענה לו, "ארץ ישראל קודמת לכל". זכותו תגן עלינו אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי חיים חזקיה מדיני-  
שדי חמד
כ"ד כסלו

4 | עלון "חוט של חסד"



“ימי החנוכה הם ימי ניסים, והנהגת הבריאה היא למעלה מדרך הטבע,
לכן נקל לפעול ישועות ונפלאות". )הרב אלימלך בידרמן(

1. סגולה לשמירה ולהצלה מפחדים:
לומר את הפסוק “ויהיה נועם ה’ אלוקינו עלינו, ומעשה ידינו כוננה 
עלינו ומעשה ידינו כוננהו”  בקול רם, במשך 7 פעמים. ואת הפעם 
השמינית לומר בלחש. מיד לאחר מכן לומר את פרק צ”א בתהילים 

‘יושב בסתר עליון’ )הבן איש חי, הלכות חנוכה(

2. החיד”א הקדוש אמר:
 כי מול החנוכייה צריך לבקש על דבר אחד ויחיד: "אני רוצה לראות 
טוב באנשים, תעזור לי ותזכה אותי בעין טובה שתראה את הטוב בכל 
אדם ובכל דבר. שאראה את הטוב בעצמי ובזולתי, ואת הטוב שיש 

בניסיונות שאתה מזמן אל חיי".

3.בשם רבי חיים פלאג’י: 
מובא כי בשעת הדלקת נרות, נעשה עת רצון במרומים, מידת הדין 

מתבטלת ומתעוררת מדת הרחמים.

4. סגולה לרפואה:

טוב לאסוף את השמן שנשאר בכוסיות מדי יום אל תוך צנצנת, 
ולהשתמש בו כסגולה לרפואת מכה כלשהי – כדוגמת מחלת השושנה.

5. סגולה להצלחת בדיקה או טיפול רפואי:

לקבל על עצמך שיום אחד מימי שמונת ימי החנוכה, לא תעשה 
שום מלאכה ותקדיש את היום כולו לתפילה. כך תינצל בע”ה מאותה 

הצרה. )זוהי סגולה מאת הבן איש חי(.

6. סגולה להיפקד בזרע קודש בר קיימא:
בנר שמיני של חנוכה, לומר לפני בורא עולם: ‘יהי רצון מלפניך, 
שכשם שדולקים פה 8 נרות – אזכה גם אנוכי למול את בני ביום 

השמיני' )הרבי מרוז’ין(.

7.  ימים נשגבים, עם ניצוץ מאורו של משיח:
ימי החנוכה, ובפרט ‘זאת חנוכה’ מסוגלים לעורר את הגאולה השלמה. 
משיח הוא ר”ת – מדליקין שמונת ימי חנוכה, מכאן נלמד כי בימי חנוכה 
יש ניצוץ מאורו של משיח והזמנים נעלים ונשגבים ביותר. )‘זרע קודש’(

8. .בעל בני יששכר )כסלו מאמר ב’( כותב: 
“בחנוכה יש מקום לעורר פקודת עקרים ועקרות כעין ראש השנה, 
הנה לדעתי עיקר העניין עיקר הסגולה ביום האחרון הנקרא בפי כל 

‘זאת חנוכה’”.

בברכת חודש מאיר והרבה ישועות

חג חנוכה
סגולות ליום הגדול



 "אשרי מי שבא לכאן ותלמודו בידו"

כל המצוות אינם שוות למצוות יגיעת התורהלמצוות יגיעת התורה ]תפארת ישראל[

סיום מסכתות בישיבת "נעימות התורה"סיום מסכתות בישיבת "נעימות התורה"
בנשיאות הרב שלום ארוש שליט"א
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

ה"בור" לבטל את החלום, ובבור התחיל 
להתגשם החלום ע"י חלום.

תשובה לפרשת תולדות: שלוש שבועות: 1( שבועת עשו 
ליעקב במכירת הבכורה. 2( ה' אומר ליצחק 'והקימותי 
את השבועה אשר נשבעתי לאברהם אביך'. 3( שבועת 

יצחק ואבימלך.

זוכה: מוטי גליק, רחובות

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת תולדות: יאיר דינין, ביתר עילית

תודה מצילת חיים
לכבוד מערכת העלון חוט של חסד מדור סיפורי תודה.

את הסיפור הבא שמעתי כבר מזמן אך לא מזמן נזדמן 
לידי העלון של חוט של חסד, התחלתי לקרוא ולדפדף 

ושהגעתי למדור סיפורי התודה התפעלתי מאוד 
ואז נזכרתי בסיפור הבא:

נעים  ערב  הגדול,  בחופש  זה  היה 
במיוחד האחים דוד ונריה הלכו ביחד 

להליכה.

הגיעו  להנאתם  צועדים  שהם  וכך 
למעבר חציה.

להולכי הרגל היה רמזור ירוק ולרכבים היה 
רמזור אדום.

נריה ודוד חצו את הכביש ולפתע הגיח במהירות 
רכב שככל הנראה לא ראה כי הרמזור אדום לרכבים 

ופגע בנריה בעוצמה.

דוד, שהיה לו טלפון התקשר במהירות למשטרה 
ולאמבולנס.

כשהם הגיעו פינו את נריה לביה"ח ונהג הרכב הובל 
עם המשטרה.

נריה אושפז בבית החולים למשך שבוע, המשפחה 
שדאגו מאוד קיבלו על עצמם תודה והודאה להשם 

יתברך על כך שנריה היה בריא עד כה, רגליו תפקדו 
כרגיל, שדוד לא נפגע כלל ותודה על שנריה עדין חי 

וצריך רפואה שלימה.

כך הם מודים ומודים ומודים לה'...

באחד הימים  מימי האשפוז הגיע הרופא 
שבדק את נריה והעבירו אותו לבדיקות 
מקיפות יותר כדי לאבחן את הנזקים 
למרבה הפלא של הרופאים הם ראו 
כי נריה לא ניזוק אלא מרסיס קטן 

שחדר לגופו.

את מצבו של נריה הגדירו כחולה במצב 'קשה' 
בעקבות הדריסה והתאונה הנוראית.

אך לא כך כונה למשך זמן רב, שכן לאחר כמה ימים 
כבר הוגדר מצבו לחולה במצב 'קל'.

הנס הגדול עם נריה היה מוחשי במיוחד, אף אחד לא 
האמין שמהתאונה הזאת הוא יצא חי, ובזכות התודה 
וההודאה הנפלאה, המתנה היקרה שהקב"ה נתן לנו, 

יכולים גם להציל חיים!

תודה רבה לה' ששמר על נריה בריא ושלם והתרפא 
ברוך הוא וברוך שמו.

אמרנו תודה ונריה חי והבריא!
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נכשלתי, אני לא כישלון פרק ד'

השבוע, לבקשת המערכת המאמר קוצר בחצי, 
התנצלותי מראש. 

אומרים בשם רבינו הקדוש רבי נחמן מברסלב, 
ש-"אתה נמצא במקום בו מחשבותיך נמצאות, ודא 
שמחשבותיך נמצאות במקום בו אתה באמת רוצה 

להיות".

אמרה חכמה זו, מלמדת אותנו: מה גדול 
כוחה של ה"מחשבה" ולענייננו מה גדול 
כוחה ההרסני של מחשבה הרסנית כמו 

מחשבה שאני "כישלון".

ובמה הדברים אמורים, המשיכו לקרא! 

מרוץ הצפרדעים

מספרים שהיה פעם "מרוץ צפרדעים", המטרה הייתה 
להגיע לקצה העליון של תלולית עפר גבוהה וחלקה 
במרכז הביצה. כל בעלי החיים תושבי הביצה, התכנסו 
כדי לראות את הצפרדעים המתחרים ולתמוך בהם, 

ובשעה היעודה החל המרוץ!!!

למעשה, כבר בתחילת המרוץ, החיות לא האמינו 
שהצפרדעים אכן מסוגלות להגיע עד למעלה, העלייה 
הייתה תלולה ואדמת הביצה חלקה, וזה באמת היה 

טיפוס קשה מאוד.

אבל... הם נתנו לצפרדעים צ'אנס והחלו לעודד אותן 
בטיפוס, עד מהרה הבינו כולם שאין סיכוי, התלולית 

הייתה גבוהה ותלולה והצפרדעים החלו להחליק שוב 
ושוב.

משפטי המוטיבציה, הוחלפו אט אט לאכזבות ומשפטי 
כישלון ולעג על אי ההצלחה. 

"אין טעם!!! הן לא יצליחו אף פעם, תראו איך הן 
נופלות, חבל להן על המאמץ, התלולית תלולה 

וחלקלקה!" 

הצפרדעים התחילו אט אט להתייאש, חוץ 
מאחת שהמשיכה לטפס במרץ. 

החיות המשיכו וצעקו גם לעברה: "...
חבל לך על הזמן!!! אין לך סיכוי, תיזהרי 

את תחליקי ותפצעי!..." 

הצפרדעים החלו אט אט להרים ידיים, חוץ מאותה 
אחת שהמשיכה למרות הכל לטפס במסירות נפש... 

לבסוף, כולן נטשו את המרוץ חוץ מהצפרדע הזאת 
שבמחיר של מאמץ עצום, הגיעה בסוף למעלה.

 כל החיות חיכו לה בירידה מהגבעה, הם כל כך 
הסתקרנו להכיר אותה ורצו לדעת איך היא עשתה 
זאת. כולם התקרבו כדי לשאול אותה איך היא עשתה 

זאת ואיך הצליחה לסיים את המרוץ. 

אך הצפרדע לא ענתה, לאחר מספר משפטי שיחה 
עקרים, הם גילו שהצפרדע הייתה ... חירשת! ...

לא להוציא את הרוח מהמפרשים 

משל מפורסם זה, ממחיש לנו כמה כוח עצום טמון, 

במילים שאנו משדרים לכיוון ההצלחה או לכיוון הכישלון. 

יכול להיות שעוד כמה צפרדעים היו יכולות להעפיל 
עד למעלה, אך "משפטי הכישלון" שכולם אמרו וחוסר 
האמון המופגן, הביסו את רוחם. ממשפטי כישלון אלו 
"ניצלה" הצפרדע החרשת, להיפך היא ראתה את כל 
ההמולה והבינה לתומה מהרעש, שכולם "מעודדים" 

אותה, ולכן היא הצליחה להעפיל.

תחשבו על זה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

ילד אומר לאבא שלו: 

חברים הזמינו אותי למנגל טבעוני. 

מה עדיף לדעתך: תחליף המבורגר, 
תחליף סטייק או תחליף שיפודים? - 

תחליף חברים...

העלון מוקדש להצלחת

שושנה הילה מור

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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